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摘要 
 

 
2007 年，国家宏观经济运行继续保持快速增长的强劲势头，城乡居民收入进一步提高，汽车尤

其是乘用车价格下调也在很大程度上刺激了消费需求，受此影响汽车工业整体延续了上年良好发展

势头。截至 2007 年底，汽车产销分别达到 888 万辆和 879 万辆，均创历史新高。 

 
我国汽车工业的快速发展，为汽车零部件工业带来了广阔的发展空间。近年来，我国汽车零部

件工业取得了长足的进步，一部分创新型零部件企业正在迅速崛起，充分表现出自主品牌汽车零部

件企业的成长力，诸如万向集团、陕西法士特、福耀玻璃、信义玻璃、广西玉柴、深圳航盛、浙江

银轮、南京奥特佳等。 
 
随着吉林长春、湖北十堰、安徽芜湖、广东花都、京津冀环渤海经济圈等汽车零部件产业基地

的迅速崛起，汽车零部件产业集群化与区域经济建设无疑成为近两年汽车行业的新热点。据不完全

统计，目前国内拥有汽车零部件为主的各种产业园区在 1000 个左右，其中关键的集群区域或地带约

100 个。 
 

图：2000-2007 中国汽车零部件出口额 
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注：数据里不含发动机和轮胎  来源：中国汽车工业协会 

 
2007 年我国汽车零部件出口 145 亿元，国际大公司对我国的配件质量信心不断增强。2006 年，

中国汽车零部件企业销售收入达 4035 亿元。据预计，到 2010 年中国汽车零部件国内产值将达到 8000
亿元左右。 

        
本研究报告依据中国汽车工业协会、机械工业协会、中国汽车技术研究中心、国家海关总署、

国家信息中心和国家统计局等权威渠道数据。部分重点企业的数据来自公司财务报表。 
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Abstract 
 

In 2007, China national macro-economy continued to maintain a rapid growth momentum. A 
further increase of residents’ income and price cut of passenger vehicles stimulated 
consumption demand to a great extent. Influenced by the factor, the auto industry continued 
to keep the good momentum of development recorded in the previous year. The year of 
2007 witnessed a new record high in both production and consumption of auto, with auto 
production and consumption reaching 8.88 million units and 8.79 million units respectively. 
 
Rapid development of China’s auto industry has provided a broad space for auto parts 
industry. In recent years, China’s auto parts industry has made a great progress and some 
innovative auto parts producers have grown up rapidly, fully demonstrating the vitality of 
self-brand producers of auto parts, such as, Wanxiang Group, Shaanxi Fast, Fuyao Glass, 
Xinyi Glass and Nanjing Aotecar. 
 
With the fast development of auto parts production base in Changchun, capital of Jilin 
province, Shiyan, a city in Hubei province, Wuhu, a city in Anhui province, Huadu, a city in 
Guangdong province and Beijing-Tianjin-Hebei Bohai Economic Circle, auto parts 
industry clusters and regional economic development have undoubtedly become the new 
hot spots in the recent years. According to incomplete statistics, China has around 1,000 
auto parts based industrial parks across the country and among them 100 parks are key 
regional clusters or development zones.  
 

Export Value of China Auto Parts, 2000-2007 
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Notice: engine and tire not included    
Source: China Association of Automobile Manufactures 

 

China’s export of auto parts reached CNY14.5 billion in 2007. International auto giants have 
become more and more confident of the quality of China’s auto parts. Sales revenue of 
China’s auto parts producers reached CNY403.5 billion in 2006. It is estimated that the 
output value of China’s auto parts is expected to reach CNY800 billion in 2010. 
 

The data in this report are the authoritative statistics from the China Association of 

Automobile Manufactures, the Machinery Industry Association, the China Automotive 

Technology and Research Center, the General Administration of Customs, the State 

Information Center, and the National Bureau of Statistics. Data about some key auto parts 

producers are from their financial reports. 
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